
Protokół z obrad Zjazdu Konferencji Dyrektorów Bibliotek Akademickich Szkół Polskich  
21–22 września 2023 r. 

 
Organizator: Biblioteka Uniwersytecka w Toruniu 
Miejsce obrad: Ratusz Staromiejski w Toruniu, Wydział Nauk Ekonomicznych i Zarządzania UMK, 
Biblioteka Uniwersytecka UMK 
 
Program zjazdu: 
21 września 2023 r. 
I sesja 
- Powitanie uczestników i gości zjazdu : 

dr Krzysztof Nierzwicki, dyrektor BU UMK 
Danuta Szewczyk-Kłos, przewodnicząca RW KDBASP 

- Otwarcie obrad – prof. dr hab. Andrzej Sokala, JM Rektor UMK 
- Powitanie nowych dyrektorów  
- Powołanie protokolanta (głosowanie) 
- Wystąpienia gości: 

prof. dr hab. Andrzej Sokala, JM Rektor UMK, przedstawiciel Prezydium KRASP  
dr Tomasz Makowski, dyrektor Biblioteki Narodowej 
prof. dr hab. Krzysztof Mikulski, dyrektor Centrum Badań Kopernikańskich UMK 

- Zwiedzanie wystawy Misterium Słońca. Kopernik, syn renesansu – Michał Kłosiński 
II sesja 
- Dr hab. Arkadiusz Wagner, prof. UMK: Jedna twarz – wiele twarzy. O portretach graficznych Mikołaja 
Kopernika 
- Koncert Chóru Akademickiego Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu 
- Zamknięcie pierwszego dnia obrad 
 
22 września 2023 r. 
III sesja 
- Sprawozdanie Rady Wykonawczej za rok 2022/2023, dyskusja, zatwierdzenie sprawozdania 
- Wybory uzupełniające do Rady Wykonawczej na kadencję 2021–2024 
- Barbara Szczepańska: Projektowane zmiany w prawie autorskim 
- Iwona Wiśniewska: Centrum NUKAT 
- Ogłoszenie wyniku wyborów 
IV sesja 
- Wystąpienia sponsorów 
- O przyszłości systemów informacji o nauce w Polsce: 

Łukasz Wawer, zastępca Dyrektora Centrum Transformacji Cyfrowej MEIN 
Marek Michajłowicz, zastępca dyrektora OPI 
Jakub Koperwas, prezes SAGES 

- Dyskusja 
- Paulina Milewska, Tomasz Psonka, Elsevier: Wykorzystanie zasobów pełnotekstowych przez uczelnie 

zrzeszone w KRASP 
- Dr Paweł Kuczyński: Raport PIK na temat praktyk lekturowych pracowników uczelni i studentów 
- Sprawy bieżące i formalne KDBASP  
- Sprawy zgłaszane przez uczestników zjazdu, dyskusja 
- Podsumowanie zjazdu, podziękowania  
- Zaproszenie na zjazd 2024 r. (Politechnika Częstochowska, czerwiec)  
- Zamknięcie obrad 
 
21 września 2023 r. 
I sesja 
Tegoroczny zjazd został zorganizowany przez Bibliotekę Uniwersytecką w Toruniu i był wydarzeniem 
towarzyszącym obchodom 550. rocznicy urodzin Mikołaja Kopernika. 
 
Pierwszy dzień spotkania odbywał się w Sali Mieszczańskiej Ratusza Staromiejskiego w Toruniu. 
Uczestnicy, goście i sponsorzy zostali powitani przez dr. Krzysztofa Nierzwickiego, dyrektora BU UMK, 
i Danutę Szewczyk-Kłos, przewodniczącą Rady Wykonawczej KDBASP.  
 



Następnie prof. dr hab. Beata Przyborowska, prorektor ds. studenckich UMK, otwarła obrady i odczytała 
list od prof. dr. hab. Andrzeja Sokali, rektora UMK. Na zakończenie części powitalnej przewodnicząca 
RW odczytała list skierowany do uczestników zjazdu przez ministra edukacji i szkolnictwa wyższego dr. 
hab. Przemysława Czarnka, prof. KUL, oraz przedstawiła nowych dyrektorów bibliotek akademickich. 
 
Kolejnym punktem programu było powołanie protokolanta. Przewodnicząca RW zaproponowała Dorotę 
Wojewodę, której kandydatura została przyjęta jednogłośnie. 
 
Następnie przewodnicząca RW poprosiła o wystąpienia zaproszonych gości. 
 
Zaplanowane w programie wystąpienie przedstawiciela Prezydium KRASP nie odbyło się z powodu 
jego nieobecności. 
 
Jako pierwszy zabrał głos dyrektor Biblioteki Narodowej (BN) dr Tomasz Makowski, który rozpoczął 
swoje wystąpienie od omówienia stanu projektu budowy ogólnokrajowej sieci bibliotecznej poprzez 
wdrażanie zintegrowanego systemu zarządzania zasobami bibliotek Alma i wyszukiwarki Primo. 
Obecnie realizowany jest drugi etap prac, polegający na implementowaniu systemu w 14 bibliotekach, 
których wnioski rozpatrzono pozytywnie w naborze przeprowadzonym w marcu i kwietniu 2023 r. 
Dyrektor Makowski zapowiedział, że wkrótce BN ogłosi jeszcze jeden nabór dla bibliotek 
zainteresowanych bezpłatnym pozyskaniem systemu. Ponadto poinformował m.in. o przeprowadzaniu 
przez BN deduplikacji rekordów migrowanych z podłączanych bibliotek oraz innych działaniach BN, 
w tym o zaangażowaniu w działalność IFLA. Na zakończenie zwrócił uwagę na wyzwania stojące przed 
dyrektorami bibliotek, w tym na problem zbyt niskich wynagrodzeń bibliotekarzy. 
 
Kolejny gość, dyrektor Centrum Badań Kopernikańskich UMK prof. dr hab. Krzysztof Mikulski, omówił 
przebieg Światowego Kongresu Kopernikańskiego zorganizowanego w celu przedstawienia stanu 
badań nad życiem i działalnością wybitnego uczonego i astronoma, a także nad jego wpływem na rozwój 
nauki, kultury i sztuki. 
 
Następnie uczestnicy zjazdu zostali zaproszeni do obejrzenia wystawy pt. Misterium Słońca. Kopernik, 
syn renesansu przez jej kuratora Michała Kłosińskiego.  
 
II sesja 
 
Sesję rozpoczął dr hab. Arkadiusz Wagner, prof. UMK. W swoim wystąpieniu pt. Jedna twarz – wiele 
twarzy. O portretach graficznych Mikołaja Kopernika przedstawił i omówił wizerunki uczonego 
wykonywane na przestrzeni dziejów przez grafików, ilustratorów i malarzy. 
 
Pierwszy dzień zjazdu zakończył koncert Chóru Akademickiego UMK pod dyrygenturą Arkadiusza 
Kaczyńskiego. 
 
22 września 2023 r. 
 
III sesja 
Drugi dzień obrad odbywał się w Sali Rady Wydziału Nauk Ekonomicznych i Zarządzania UMK. 
Przewodnicząca RW rozpoczęła sesję od przedstawienia sprawozdania z działalności Rady 
Wykonawczej za okres od października 2022 r. do sierpnia 2023 r. Wszyscy członkowie KDBASP 
otrzymali je e-mailem przed zjazdem. Po prezentacji sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie. 
 
Kolejnym punktem programu były wybory uzupełniające do Rady Wykonawczej na kadencję 2021–
2024. Konieczność ich przeprowadzenia spowodowana była zmianą na stanowisku dyrektora Biblioteki 
Politechniki Łódzkiej. Za zgodą wszystkich obecnych wybory przeprowadził dr Stanisław Skórka. 
W skład komisji skrutacyjnej weszli: dr inż. Adam Lenic, Małgorzata Świrad i Anna Wołodko. Z sali 
zgłoszono Romana Tabisza, dyrektora Biblioteki Uniwersytetu Gdańskiego, który wyraził zgodę na 
kandydowanie i przedstawił się. Dr Skórka zaproponował procedurę wyborczą, a członkowie komisji 
skrutacyjnej rozdali karty do głosowania. 
 
Po zebraniu kart dr Jędrzej Leśniewski przedstawił relację ze spotkania IFLA, które odbyło się 
w Budapeszcie 6–7 czerwca 2023 r.  
 



Zaplanowane w programie wystąpienie Barbary Szczepańskiej pt. Projektowane zmiany w prawie 
autorskim nie odbyło się z powodu nieobecności prelegentki. Przewodnicząca RW zaprosiła 
uczestników zjazdu na konferencję pt. Prawo autorskie w bibliotece akademickiej organizowaną przez 
Bibliotekę Uniwersytetu Opolskiego 8 grudnia 2023 r. 
 
Następnie Iwona Wiśniewska z Centrum NUKAT przedstawiła prezentację pt. Katalog NUKAT – projekt 
„done” czy nowe możliwości? Poinformowała o działaniach podjętych w Centrum NUKAT w związku z 
deklaracją BN przejęcia Centrum. Zwróciła uwagę na potencjalne problemy oraz na brak informacji 
dotyczących zasad współpracy bibliotek NUKAT z BN. 
 
Ostatnim punktem sesji było ogłoszenie zliczonych przez komisję skrutacyjną wyników głosowania, 
które przedstawił zgromadzonym dr Stanisław Skórka. Oddano 48 ważnych głosów: 45 za kandydatem, 
1 głos przeciw, 2 głosy wstrzymujące się. Na nowego członka RW został powołany Roman Tabisz. 
 
IV sesja 
 
Czwartą sesję rozpoczęły wystąpienia przedstawicieli sponsorów: Dominika Łuszczyńskiego z firmy 
Aleph Polska, Damiana Piery z firmy EBSCO Polska oraz Moniki Wojtas z firmy Writefull. 
 
Kolejnym punktem programu były wystąpienia zaproszonych gości. 
 
Zastępca dyrektora OPI Marek Michajłowicz wraz z dr. Przemysławem Wewiórem wystąpili 
z prezentacją pt. Zmiany w zarządzaniu danymi publikacyjnymi w systemach centralnych. W jej trakcie 
omówili cele i ramowy harmonogram projektu Ludzie Nauki rozpoczętego we wrześniu 2023 r. Ponadto 
poinformowali o planowanych zmianach w Polskiej Bibliografii Naukowej. 
 
Zastępca dyrektora Centrum Transformacji Cyfrowej MEiN Łukasz Wawer przedstawił program rozwoju 
usług cyfrowych dla nauki. Poinformował o rozpoczęciu wdrażania portalu Ludzie Nauki i o planach 
stworzenia bezpłatnej platformy wydawniczej dla czasopism naukowych oraz krajowego repozytorium 
REP-on umożliwiającego deponowanie publikacji i danych badawczych, a także agregującego 
metadane z innych repozytoriów. Zaapelował do KDBASP o współpracę i zgłaszanie uwag dotyczących 
wdrażanych i planowanych projektów. 
 
Prezes firmy Sages dr Jakub Koperwas wystąpił z prezentacją pt. O przyszłości systemów informacji 
o nauce w Polsce. Uczestnicy zjazdu zostali zapoznani z aktualnym stanem i planami rozwoju systemu 
OMEGA-Psir.  
 
Paulina Milewska reprezentująca firmę Elsevier przedstawiła prezentację pt. Wykorzystanie zasobów 
pełnotekstowych przez uczelnie zrzeszone w KRASP. W swoim wystąpieniu zwróciła uwagę na 
sukcesywne zmniejszanie liczby kolekcji czasopism wydawnictwa Elsevier finansowanych przez MEiN 
w ramach licencji krajowych oraz omówiła statystyki wykorzystania baz oferowanych w latach 2017–
2022 w ramach programu Wirtualna Biblioteka Nauki. Powyższa prezentacja została także 
przedstawiona i udostępniona na posiedzeniu Zgromadzenia Plenarnego KRASP, które odbyło się w 
dniach 1–2 czerwca 2023 r. 
 
Dr Paweł Kuczyński w imieniu Polskiej Izby Książki przedstawił prezentację pt. Raport PIK na temat 
praktyk lekturowych pracowników uczelni i studentów. Celem badania przeprowadzonego w maju 
i czerwcu 2023 r. było zidentyfikowanie odpowiedzi na pytania: Jakiego typu książek używała 
społeczność akademicka: oryginałów cyfrowych, oryginałów drukowanych czy też ich kopii? Jakie były 
źródła tych książek (jaki był do nich dostęp)? Jak ważna dla użytkowników książek (w ich różnych 
wersjach) była kwestia praw autorskich? Jak była oceniana własna uczelnia, jeśli idzie o zapewnienie 
dostępu do niezbędnych źródeł wiedzy? Jak oceniono biblioteki naukowe? Czy i jak dalece różniły się 
opinie kadry i studentów, jeśli idzie o badane kwestie? Abstrakt i raport z badania dostępne są na 
stronie: http://www.pik.org.pl/komunikaty/1020/praktyki-lekturowe-spolecznosci-akademickiej-analiza-
wynikow-badania-opinii-kadry-naukowej-i-dydaktycznej-oraz-studentow-polskich-uczelni-akademickich 
 
Po wystąpieniach gości przewodnicząca RW poinformowała o konieczności zmiany platformy do 
komunikowania się członków KDBASP i zaproponowała wykorzystanie aplikacji MS Teams. Propozycja 
została przyjęta jednogłośnie. Uczestnicy zjazdu zostali poproszeni o zgłaszanie przewodniczącej RW 
adresów e-mail. 

http://www.pik.org.pl/komunikaty/1020/praktyki-lekturowe-spolecznosci-akademickiej-analiza-wynikow-badania-opinii-kadry-naukowej-i-dydaktycznej-oraz-studentow-polskich-uczelni-akademickich
http://www.pik.org.pl/komunikaty/1020/praktyki-lekturowe-spolecznosci-akademickiej-analiza-wynikow-badania-opinii-kadry-naukowej-i-dydaktycznej-oraz-studentow-polskich-uczelni-akademickich


Następnie uczestnicy zjazdu mieli możliwość zgłaszania spraw. Dr Stanisław Skórka zaproponował 
spotkanie online dyrektorów bibliotek uczelni należących do KRPUT (oraz innych zainteresowanych) na 
temat wspólnego zakupu baz danych z dyscyplin inżynieryjno-technicznych, nauk ścisłych 
i przyrodniczych, a także zaapelował o współpracę i wymianę doświadczeń pomiędzy bibliotekami 
wdrażającymi system Alma.  
 
W trakcie dyskusji pojawiły się również zapytania o wykorzystanie numerów mLegitymacji studenckich 
do wypożyczeń międzybibliotecznych oraz udostępnianie rozpraw doktorskich opublikowanych jako cykl 
artykułów w czasopismach. 
 
W ostatniej części spotkania przewodnicząca RW przedstawiła krótkie podsumowanie zjazdu 
i poinformowała o terminie i miejscu kolejnego zjazdu: 6–7 czerwca 2024 r. w Bibliotece Głównej 
Politechniki Częstochowskiej. Członkowie KDBASP zostali zaproszeni na spotkanie w imieniu rektora 
Politechniki Częstochowskiej przez dr hab. Dagmarę Bubel, dyrektor Biblioteki Głównej Politechniki 
Częstochowskiej. Dr Małgorzata Dąbrowicz, dyrektor Biblioteki Uniwersyteckiej w Poznaniu, w imieniu 
organizatorów i Rady Programowej zaprosiła do udziału w II Kongresie Bibliotek Szkół Wyższych: 
Poznań, 18–20 czerwca 2024 r. 
 
Na zakończenie przewodnicząca RW podziękowała uczestnikom za udział w zjeździe, organizatorom 
za przygotowanie wydarzenia oraz sponsorom za jego współfinansowanie.  
 
Na tym zamknięto obrady. 
 
 

Protokołowała Dorota Wojewoda 


